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Dne 9. dubna 2024 se v Praze uskuteč-
nilo jednání zástupců Skupiny pro sle-
dování územního plánování v  zemích 
V4+2. Spolupráce v  rámci skupiny, po-
krývající státy Visegrádské čtyřky (Čes-
ko, Slovensko, Polsko, Maďarsko) a dále 
Bulharsko a Rumunsko, trvá již od roku 
2008 a  jejím hlavním účelem je předá-
vání aktuálních informací o  územním 
plánování v  zapojených zemích. V  sou-
vislosti s  českým předsednictvím ve Vi-
segrádské skupině bylo Ministerstvo pro 
místní rozvoj (MMR) organizátorem le-
tošního setkání, které proběhlo hybridní 
formou. Osobně se jednání zúčastnili zá-
stupci z MMR, Ústavu územního rozvo-
je (ÚÚR) a Úřadu pro územní plánování 
a výstavbu Slovenské republiky, ostatní 
účastníci se jednání zúčastnili vzdáleně.

Program jednání byl členěn do tematic-
kých okruhů, přičemž každá země měla 
představit informace ke dvěma bodům 
jednání, jimiž byly „Národní politika 
územního plánování (systémy a  doku-
menty)“ a „Standardizace a  digitalizace 
územního plánování“.

K daným tématům vystoupili za Českou 
republiku Josef Morkus a Filip Novosád 
(MMR), kteří představili nový stavební 
zákon, nástroje územního plánování 
a aktuální informace o Politice územní-
ho rozvoje ČR. Standardizaci a digitaliza-
ci územního plánování se dále věnoval 
Josef Morkus, který popsal historický 
přehled, požadavky na standardy u jed-
notlivých dokumentů a  otevřené otáz-
ky týkající se např. řešení textové části, 
identifikace zrušených částí apod.

Systémy územního plánování na Slo-
vensku popsal Marek Dinka (Úřad pro 
územní plánování a  výstavbu Sloven-
ské republiky), který upozornil na nový 
zákon o výstavbě a územním plánování 
a  ustanovení Úřadu pro územní pláno-
vání a  výstavbu SR. V  rámci standardi-
zace a digitalizace územního plánování 
představil portál územního plánování 
a  popsal důvody pro potřebu standar-
dizace a  významné změny vyplývající 
z nové legislativy.

Za Bulharsko vystoupil Ivaylo Stoyanov 
(Ministerstvo regionálního rozvoje a ve-
řejných prací), který u dokumentu územ-
ního plánování na celostátní úrovni 
zdůraznil význam zákona o regionálním 
rozvoji z roku 2020 a uvedl budoucí plá-
ny v oblasti územního plánování v Bul-
harsku. Jeho kolegyně Antoniya Yorda-
nova a  Ekaterina Geshanova následně 
představily Národní strategii pro digitál-
ní transformaci stavebního sektoru do 
nových technologií a podrobně popsaly 
projekty, které v rámci této strategie pro-
bíhají (např. jednotný informační systém 
a registr pro územní plánování, investič-
ní výstavbu a povolování staveb).

Maďarský systém územního plánování 
představila Sarolt Borbély (Ministerstvo 
pro výstavbu a dopravu), která popsala 
jeho hierarchii a blíže specifikovala dva 
regiony s  vysokou prioritou (Budapešť, 
Balaton). V oblasti digitalizace územního 
plánování v  Maďarsku zmínila legisla-
tivní změnu v  roce 2009 a  elektronický 
systém E-TÉR (Electronic Spatial and 
Urban Planning Support System). Dále  
představila tři aplikace v rámci stavebně  
povolovacího procesu a zmínila absenci 
standardizace územního plánování v Ma-
ďarsku.

Za Polsko vystoupila Patrycja Artymowska 
(Ministerstvo regionálních fondů a re-
gionální politiky), která popsala základní 
reformu v přístupu k územnímu pláno-
vání v  Polsku se zaměřením na model 
funkční a územní struktury a na význam 
participace. Dále pokračoval Łukasz 
Marciniak (Ministerstvo pro ekonomický 
rozvoj a technologie), který vysvětlil dů-
vody pro nezbytnou reformu systému 
územního plánování a dále popsal vznik 
nového dokumentu Obecný plán obce. 
Tématu digitalizace a  standardizace se 
dále věnovala jeho kolegyně Anna Mi-
chalik, která popsala relevantní legislati-
vu, zákon upravující požadavky na data, 
nástroje podporující vznik Obecného 
plánu obce nebo klíčové funkcionality 
registru územního plánování.

Rumunský systém územního plánová-
ní představila Alina Huzui-Stoiculescu 
(Ministerstvo rozvoje, veřejných prací 
a správy), která popsala jeho hierarchii, 
jednotlivé typy dokumentů územního 
plánování na různých úrovních, výzvy 
související s územním plánováním, rele-
vantní legislativu a  národní městskou 
politiku. Digitalizaci a  standardiza-
ci územního plánování se následně 
věnoval Benjamin Stoica-Fuchs, který 
představil jejich aktuální stav a validační 
platformu pro územně plánovací doku-
menty. 

Josef Morkus následně přešel k prezen-
taci politiky architektury a stavební kul-
tury v České republice. Uvedl její historii 
a  hlavní dokument s  upřesněním hlav-
ních vizí a témat.

V  závěru byly představeny webové 
stránky V4+2 (Elena Fedrová, ÚÚR), ře-
šena byla potenciální participace na 
projektu ESPON zaměřeného na vnitřní 
periferie v  rámci prostoru V4+2 (Radu 
Necșuliu, Rumunsko), prezentován byl 
dále projekt ESPON KARPAT – Determi-
nants and Opportunities for the Socio-
-economic and Spatial Development of 
the Carpathian Region (Kinga Stanczuk, 
Polsko) a rovněž byly představeny prio-
rity polského předsednictví v  Radě EU 
(Patrycja Artymowska, Polsko). Dále byla 
diskutována případná potřeba aktua-
lizace dokumentu Společná strategie 
územního rozvoje států V4+2.

Během celého jednání kladli účastníci 
dotazy a svými poznámkami interaktiv-
ně vstupovali do jeho průběhu.
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